

University of Baghdad

College Name	Baghdad		
Department	Language Kurdish		
Full Name as written in Passport	Sanaa Huthakaram Azez		
e-mail	Not found		
Career	<input type="radio"/> Assistant Lecturer	<input checked="" type="radio"/> Lecturer	<input type="radio"/> Assistant Professor
	<input type="radio"/> Professor	<input type="radio"/> Master	<input type="radio"/> PhD
Thesis Title	Ruling and Administration Systems in Morocco State at Fatimid Khilafa Time (296-362A.H)		
Year	2011		
Abstract	<p>لا شك ان دراسة النظم السياسية والإدارية يشكلان ظاهرتين مهمتين لأي مجتمع ونظام سياسي، لذلك فإن دراسة النظم السياسية والإدارية الفاطمية في بلاد المغرب 296-362هـ أي على مدى (66 سنة) يشكلان ظاهرتين ملفتتين للنظر اذ ان هذه النظم ستكون أسس الدولة الفاطمية في مصر اذ دامت الخلافة هناك اكثر من قرنين من الزمن.</p> <p>ولما كانت الدول تقاس بمدى تطور نظمها السياسية ومؤسساتها الإدارية، لذلك ستكشف هذه الدراسة عن البدايات الأولى للنظم السياسية الفاطمية في بلاد المغرب.</p> <p>ويلاحظ المتخصص لدراسة شؤون المغرب في العصور الوسطى ان النظم الإدارية الفاطمية في شكلها المركزي تأثرت بشكل ملحوظ بنظم الإدارة المركزية الأغلبية السنية التابعة لدولة الخلافة العباسية ببغداد، مما يؤكد ويرصن ويوحد فكرة الوحدة في النظم الإسلامية في العصور الوسطى على اختلاف الطوائف والمذاهب الإسلامية، إذ ان تلك النظم تقتبس وتستلهم إدارتها من وحي القرآن الكريم والأحاديث النبوية الشريفة وأحاديث آل البيت الكرام عليهم السلام وهكذا نخلص إلى تلك الحقائق التي بقيت شاخصة على ارض بلاد المغرب طيلة سنوات حكم الخلافة الفاطمية (296-362هـ).</p> <p>وهكذا نفهم ان موضوع الدراسة "نظم الحكم والإدارة في بلاد المغرب" (296-362هـ) وهو موضوع مهم جدا، في حقل نظم الدراسات الإسلامية في بلاد المغرب في القرنين الثالث والرابع الهجريين/القرنين العاشر والحادي عشر الميلاديين، ويكتسب أهمية وخصوصية في تاريخ المغرب الأدنى والأوسط وتاريخ الخلافة الفاطمية وقتذاك كونه يسلط الأضواء على النظم السياسية والإدارية والمالية والعسكرية في بقعة مهمة في تاريخ الإسلام وقتذاك.</p>		

There is no doubt that the study of political and administrative systems are two important phenomena of any society and political system, so the study of Fatimid political and administrative systems in Al- Maghreb 296-362 over (66 years) are considered as a striking phenomena, this system will be the foundations of the Fatimid state in Egypt as long as the succession there are more than two centuries.

As the countries measured by the developing of their political and administrative institutions, so this study will reveal for the first beginnings of the Fatimid political systems in the Maghreb land as to concentration on the institution of the Caliphate and its important functions, such as "janitorial" and "the embassy - the Ministry" and its institutions.

Specialists of studying the affairs of Morocco in the Middle Ages, the Central administrative systems of the Fatimid form the central affected significantly management systems central Sunni majority belonging to the Abbasid Caliphate in Baghdad, which confirms and unites the idea of unitary systems in the Islamic Middle Ages to the different believes and schools of Islamic

Because these systems that quotes and inspired from the Holy Quran and the Hadith, and so they conclude that the facts that have remained fixed on the ground north (African - Morocco) during the years of the Fatimid Caliphate (296-362 AH).